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FOREWORD.

By a strange coincidence Mr. and Mrs. J. T.. Hummond happened
to be at Mallow about the time of the shootings, and consequently
were able to make eareful investigations on the spot and to secure
valunble first-hand imformation. As we had members ineluded
amongst those who wure shot and the Court of Inquiry at fivst refused
to admit legai representation for those injured in the shooting, 1
requested Mrs. Hammond to write o full and impartial account of
the incident. In view of its importance I huve decided to publish
this staterment for the general information of our members, and 1
have added as an appendix the report of the Military Cowrt of
Inquiry. Mrs. Hummond's report is a serious indictment of the
present Irish Administration, and is o complete justification of the
strong stand I made in Parlinment on this question.

J. H. TuoMmas.

June, 1921.

Coem p e




PRELIMINARY.

To understund the cvents at Mallow Station, it is neeessary to
have some rough idew of the lic of the ground. The shootings
occurred on the station roud, leading down hill towards Mallow
from the stution exit-cntrance.  As you go down this station road,
which leads south, and joins the main rond to Mallow at right
angles at the hottom of the hill, you have the station premises on
vour right or woest, and on vour left or cust the station-master's
garden, which rvises from the rond and is fenced off by low wooden
palings.  This station road curves away from the railway down to
the left.  On vour rvight the station premises are hidden from the
rond by a high wall which continues for some 43 paees. When you
huve passed beyond this high wall you have on your right a railway
cmbankment, vising up to the Cork-Dublin railroad, and towards the
bottom of the hill, wedged in Lotween the main road to Mallow,
the railway embuankmoent, and the station rowd lies n smuall triangular
ficld with a haystack in it. The station road is hounded on the
right, after the high wall stops. by o stone wall some 4 feet high.
On the left the station-mnster’s gueden strotehes down the hill, with
green fields hehind it. At the bottom of the hill vou join the main
vound running cast and west.  Mallow is on the east or left side.
To the west, or right side, the road runs under w railway bridge
called the Navigution Bridge.  Between the Navigation Bridge and
the stution lies the south signal cabin,

On the west side of the station, that is, on the opposite side from
that of the station road, is a wooded embankment rising up from
the railroad, not to be confused with the embankment on the east
side of the railway which slopes down towards the station road.

THE MALLOW SHOOTINGS.

GENERAL ACCOUNT.

On the night of January 31st, 1021, scon atter 10 o'clock,
County Inspector iing and his wite were walking back home to
Mallow from the Station Hotel, where they had visited i neplhiew,
when thiey were shot at, on the station roud, about 50 Nurds after
Pussing the station entrance.  Ars. King was mortally wounded ;
Captain King was shot in the right foot. He whistled, and some
20 constables eame running up from the police barracks on the voud
to Mallow, ubout 350 yurds away. The Head Constabile left oue man
with the Kings, sent another for a doctor, and went on with the rest
of the men, whom he ordered to surround the station.  After about
halt an hour or more the Kings were taken away in a ear to the
Nursing Home, where AMys, I\mn died that night.

Meanwhile the police who had gone on to the station rushed in
through the main entrance. \cumlm" to their own account they
were met with burst of fiving from the wooded crabankiment on
the opposite west side of the at.mou and from behind railway trueks,
and they returned the five.  According to the railwaymen's account,
the only fiving camie from tlio police themselves.  The police then
rounded up thv nien, finding four in the south signal cabin, three in
the north signal cabin, about eight in the loco. shed waiting room,
besides one or two stray ones elsewhere. Eight railwaynien in alarm
got on to an engine and made off to Bnttev.mt whence they only
returned the followi ing morning. Two, the head porter and w greuser,
eseaped arrest by hulmg The men. say that the police behaved with
great brutality, L\])U(’l!lll\ at the north signal cabin. A military officer
.n'uw(l at the station with four men either before or just after the
rounding up.

The arrested men were divided into two batches. The first batch
of six, comsisting of the four men from the south signal cabin and
two others, were escorted, without any accident, to the military
barracks, m'mchmo all the way with their hands up.  Constables
Cooley and Craven conducted them, at about 11 o'clock. The
second and more important batch consisted of nine men (the Crown
witnesses say 12, but there were only nine), seven of them from the
loco. shed waiting room, and two from the north signal cabin. Con-
stable Cooley, who had returned from taking the “first bateh, and
Constuble Coombe-were ordered to escort this second bateh wlso to
the military barracks.  As they were being escorted. about 11-30
o'clock, the nine of them were shot, three fatally, on the stution
roadl.

The police story is that these prisoners were canght in cross fira
hetween rebels on the right und police on the left of them. The
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men declare that they were shot only from behind, by Crown Forces.
If the men were shot, as they allege and as all the evidence goes 10
show, close to the station entrance, the story of cross firing is
impossible to believe, as there is 1 high wall on the right-hund side
whicl would effectively shelter them. The wounded men scattered,
and took refuge in various hiding places. Next day they were not
molested.  Most went off to Cork Infirmary for treatment.

At the station, in addition to the mrvest of the railwaymen, the
postal department was searched and the staff (according to their own
aecount) roughly handled. The refreshment room wis also raided,
and the whiskey drunk.

The first batch of men who had reached the military barracks in
sifety were ordered out of their cell g about 3w to enrry o
corpse, which was, they were told, a woman’s body. In reality it
was the body of one of the dead railwaymen.  These prisoners
complain that whilst in the barracks they were roughly handled Ly
the police, but make no complaint of the military. In the morning
they were released.

In the morning a few other railwaymen were arrested on ther
way to duty, and taken to the military barracks, but they also were
released.

The following points are dealt with in detail below : —

A.—The shooting of Mrs. King, and who did it.

B.—The firing at the station when the police first arrived.

C.—The rounding up of the men in the station,

D.—1Vhat happened in the postal and telegraph department
and the vefreshment room

E.—The shooting of the nine men in the sccond batch.

' —1Vhat happened to the first batch in the military
barracks.

A.—THE SHOOTING OF MRS. KING AND WHO DID IT.

Obviously, Captain King's evidence is all important on thig
subject, and we have not got it. A statement was taken from him
in Scotland. but this has not been published.

Mrs, King fell wounded about 50 yards down the hill below the
station enfrance.  Some planks marked by the shots have been
removed from the palings on the left. They were produced in court.
The Head Constable, with about 20 men, came running up in
answer to Captain King's whistle. The Head Constable and
Constable Buffels say that Captain King told them the shots came
from the railway premises between the south signal cabin and
station.  After sending n constable for the doctor, the Head
Constable left Constable Bound with Mus. King. Bound was not
called at the first inquiry, although he drew up n statement g weel
after the shooting for the Head Constable, He appeared at the
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second inquiry. e stated that Captain King asked for his gun—
“ For God's sake give me a gun, my ammunition is expended.”’
He also declared that he saw two men running towards the
Navigation Bridge (presumably along the cmbankment), and fired
at them. He assumed they were the assassins. As Mr. Healy
remarked, this was a very important clue, only heard of at the enl
of the inquiry. He also said that Mrs. King was wounded in the left
side.

In the first inquiry one of the men in the south signal cabin
(O’Caurroll) said that the signalman (Hayes) told him he had seen
some civilians in waterproofs pussing ulong the railway line shortly
before, in front of the cabin. Hayes himself said nothing about it
at the first inquiry. At the second inquiry he explicitly denied that
he had ever told the story of the men in waterproofs. He also
stated that lie did not believe strangers did the shooting, unless «a
local man led them who knew Cuptain King's movements.

This raises an important point. According to iuformation given
to us, nobody knew thut Captain King was going to the Station
Hotel that night except the militury und the police barracks, to
whom he had telephoned.  There is u belief current in Mallow that
w Black und Tun, who had some grudge against Captuin King, shot
Mrs. King by mistake. Whether this story has uny foundation in
fuct it is impossible to say without knowing a good deal more.
Below we have given in detail whatever information we have on
the subject.

As for the railwaymen, there seems no prima fucie reason to
councet any of them with the murder. No motive has been sug-
gested, and all those on the station have been accounted for. In
the second inquiry Constable Buffels says that in consequence of a
remurk from Captain King the police proceeded from him to the
station. Nothing of this was suid in the first inquiry. _ The report
says that the persons who fired the shots must have elthm: known
the railway premises well or been guided by someone wlio did. All
one can remark on that is that it would be perfectly casy for any
person of ordinary agility to elimb up on to the embankment, or to
shoot from behind the haystack below, or (in the dark) to creep along
the line.  The report states that it was an unnecessary custom for
railway employés when off duty to remain at Mallow station after
eurfew hours, becnuse they could obtain curfew passes without iny
trouble it they applied for them, as they well knew. Tt is, no doubht,
true that the men could have obtained curfew passes, but anyone
knowing anything of Irish life knows that a man takes a risk if he
goes out after curfew, even if he has 1 pass,

After half un hour or more Mrs. King was removed to the Nursing
Home. According to a constable, who gave evidence at the second
inquiry, no shots were fired at Captain King whilst he knelt by liis
wife, nor were shots fired as they went towards the Nursing Home.
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EVIDENCE,

STORY THAT MRS. KING WAS SHOT BY A BLACK AND TAN.

We have scen a letter from a resident in Mallow in which he
stated that there was a story cwrrent in Mallow to the effect that
Mrs. King wus really shot by a Bluck and Tan, who was then killed
by Captain King. The body of this Black and Tun was, according
to the story, tuken for hurial to a churchyard two miles away.

Nothing has come out so tar to prove or disprove this storv. The
writer of the letter suid that the staft of the Southern Nurses Home,
the otficer in churge of the curfew patrol, and the resident magistrate
ought to be ealled on this subject. They were not called.

We were told that nobady in Mallow knew that Captain King had
gone to the Station Hotel (to see his nephew) that night, exeept the
police und  the military barracks, to whom he had telephoned.
Captain King, who was an old R.1.C. mun, was popular in Mallow,
and was reputed to have kept the Black and Tans in order. It was
understood that some of them were to be removed from Mallow.

Mr. Healy seems, from the published evidence of the second
inquiry, to have asked some questions on this point.

L. After an interruption from Canon Corbett, who said that the
inquiry would be “* all nonsense ' without the cvidence of County
Inspector King and his nephew. Mr. Healy remarked ““ Canon
Corbett believes that no Irishman committed this murder. The
person connected with it hiad no connection with Mallow."”

The President: “ Have You any evidence of that?"”
My, Healy: ** T have, sir."'

If My, Healy produced any evidence it does not appear in the
published reports

2. Questioning the Distriet Inspeetor:

Mr. Healy: ** Is there any entry in the barracks relating to a
party of men leaving the barracks a little earlier before the murder?"
—"" I eanmot say that."

Mr. Healy: *“ Will there he any difficulty in the Head Constable
bringing up the barrack book ?*'—* That is a matter for the County
Inspector. ™

The Crown Solicitor intimated that the boolk should be produced.

Alr. Healy (to witness!: Ts theve any record in the barracks

regarding disciplinary action by removal, fines, or by coensure?'—
The County Inspector has a record with regard to fines.”

Alr. Healy : * Is there also g record of reprimands ?"'—** Yos. "
Mr. Healy: ** As a ntter of “fact, have vou had to arder the

transfer of police from Mullow Station recontly M Yeg,
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Mr. Healy then wrote a name on a slip of paper, and handing it
to the witness, asked: ** Had you that man iy Mallow Station?
The witness replied ** No. "’

Mr. Healy: ** When did he leave ?"—*“ T cannot exactly tell vou;
T don’t remember all these dates.”’

3. Anothier police witness stated that with the exception of one
married man in lodgings all the men answered the yol] call in barracks
on the night of January 31st.

4. The constable who was guard on the tragic night proved the
entry in the guard’s diary, wiiich siiowed that at voll-call at 10 ..
one head constable, four sergeants, and 32 constables answered.
One sergeant was on leave, and three constables wore resting, sicl,
und on temporary duty respectively.

5. Another constuble said “* there were about 87 moen in harracks
that night, and four had sinee left."

8. A police sergeant said that » constable who offered him o drink
had since resigned. Two others had wlso resigned. He was not
sure if they were at the station that night.

Obviously the Court did 1ot think it necessary to probe into the
matter deeply,

B.—THE FIRING WHEN THE POLICE FIRST CAME INTO
THE STATION.

The police story is that when they came in at the main entrance
to surround the station, they were met by a burst of firing from
the wooded cinbunkment on tlie west side of the station, and also
from behind the trucks. The police returned the fire, taking cover
behind the trucks. The firing lasted from 3 to 6 minutes. Curiously
enough, of the 18 railwaymen who were in a position to judge,
nobody heard this fiving, with the exeeption of one (Gvves), who,
at the end of his evidence at the first inquiry (was it foreed from
him?) admitted to hearing it, Morrissey and Moloney in their
statements definitely deny it. At the second inquiry the head porter
denied it explicitly, and the staticn-master ealled by Alr, Healy
said that the fiving from the west would have to come over oy
through carringes in the station. Only one pane was broken in the
glass roof, and there were three or four hullets in a first-class
lavatory, where o driver (Allison, see later) toolk refuge,

C.—THE ROUNDING UP OF THE MEN AT THE STATION.

The chief conflict of evidence here is as to the behaviour of the
police. The Head Constable stated that the police were working
m sections, in proper contrel, but, with no one in command of each
section.  He *‘ did not see any violence or roughness of any kind,
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nor would lie allow it.”" One of his sections, helped by soldiers,
rounded up six men ; another seetion, also helped by soldiers, rounded
up unother 12,  Licutenant Short, however, says that he and his
men arrived after the rounding up, and did not take part in it.

The railwaymen who were rounded up have a good deal to say
on the subject of their treatment. It will be convenient to divide
them into three main sets.

1. The four men in the south signal cabin.

2. The three men in the north signal cabin.

<

. The eight men in the loco. shed waiting room.

1. Tni Fourr MeN ¥y tne SovTH S16NaL CABIN.
Michael Carroll, guard.
Michael Gyves, guard.
John Hayes, signalmun.
Thomas Moylan, messenger.

About 10-35 two pelicemen, one in uniform, one in plain clothes,
came and arrested them. They were searched both in the cabin
and on the platform, where they were put up against a wall with
their hands above their heads.  Cotter, a fireman, was also put
there.  One policeman threatened that if the woman died, 15
railwaymen should be shot; another said: ** We will have one
out of this lot.”"  The men were, according to Moylan, beaten by
the police with fists and the butts of revolvers. He (Moylan) was
ostiff and sore T after it. Cotter also said he got a ** clout ™" of a
revolver on his shoulder.  These four men from the south signal
cabin, together with Cotter the fireman, and Timothy Riordan, a
transfer porter, who had been hiding in the postal department, were
sent off as the first bateh to the military barracks, under the charge
of Constables Cooley and Craven. They reached the barracks ia
safety. On the way, Riordan was detached from the party and sent
for a doctor.

2, Tue THrReEe MEN 1N THE NoRTH S1GNAL CABIN.
Patrick Devitt, porter. Since dead.
Peter Morrissey, train examiner, wounded.
Joseph Greensmyth, signalman, aged 66, knocked about.

Morrissey and Devitt ran into the cabin for shelter, and threw
themselves on the ground. Two or three men in police uniform
came with ** threats and filthy language,’” and ordered them out.
As Greensmyth, being old, did not move fast enough with his hands
over his head, one of the men fling him down the steps.
Greensmyth, in his statement, said it was an officer in uniform,
qualifying this by ** as he appeared to be.”" Morrissey said the men
were police. :
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On Greensmyth's pointing out the dangers of leaving the cabin
deserted, he was allowed to retwn; the other two were taken t»
the platform, being threatened all the while. Greensmyth sufferel
so much from shock that it is doubtful if he will be able to take up
his duties again. He was awarded £700 compensation at th  Mallow
Quarter Sessions.  On tho platform Devitt was kicked on the elbow.
because he did not hold his hands high enough. They were joinad
up with the men from the loca. shed, and formed the second batch
to be sent to the military barracks.

3. Tue Front Mex 1x toe Loco. Snep Wartixe Rooa
Huarry Martin, engine driver.
P. Howe, engine driver.
P. Maher, engine driver.
D. O'Mullane, engine driver
M. O'Mahoney, steam raiser,
AL Cronin, cleaner.
D. Bennett, porter.
C. O'Connell, night foreman.

Some of these men were in the waiting room hefore the shooting
begnn; others took refuge therve. Two policenmien (Martin and
Cronin say that one had a khaki jucket on) cume and arvested themn.
and marched them to the platferm, firing some shots, that did nor
hit anyone, on the way.  On the platform they were questioned
again by two men, *“ one a head constable, and the other appeared
to be a district inspector.”” Both were in civilian elothes. O'Connell
was released and allowed to return to the shed to look after the
engines. The remaining seven were joined up with the two men
from the north cabin, and formed the second bateh to be sent 1n
the military barracks.

Of the remaining railwaymen in the station, eight went off on nn
engine to Buttevant. Richard Dunn, the head porter, hid in the
goods yard.  John Henry Hayes, a greaser, also hid on the floor
of o goods van; George Allison, an engine driver, after some
uncomfortable experiences, which included being chased by a
constable and hiding in a lavatory, was allowed to return to his
engine which was blocking the line. The stationmaster was in his
house all the time, and stayed therve. :

Nore.—Names of the eight railwaymen who went off on an engine
to Buttevant:—

Patvick O'Brien, driver.
Wm. Moloney, shunter.
Denis O'Rourke, porter.
‘Wm. Hayes, porter.
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Timothy Hayes, porter. B

Dennis Bennett, porter (not the one killed).
John Blake, porter.

Maurice Nagle, fireman.

Denis O'Rourke had rushed up calling, ** armed forces are rushing
. . ’
in on platform, crying out * shoot everyone you meet.”’

D.—WHAT HAPPENED IN («) THE POSTAL AND
TELEGRAPH DEPARTMENT AND () THE
REFRESHMENT ROOM.

(e T Postarn Deparvesr.

Heee we get a contliet of evidence. Nothing was said about the
matter at the firsg inquiry ; at the sccond the overscer in charge
und ulso one of the clerks gave evidence that the rolice rushed in
I state of ** tremendous exeitement," and used' violent language
ind violenee, one of them striking the clerk with his fist on the
tuce.  The policeman in question, ** Jock ' by name, gave evidence,
denving thut there wus ill-trentment or obscene language, but
udmitting to ** giving u fellow a chuck under the chin.”  The affair
Ix not mentioned in the report.

Appended is o more detailed deseription of the evidence.
Evibuxcr arorr Post Orrick.

The overseer in charge und a elerk (4 sorter and telegraphist),
who were bl in the office that night, gave evidence. There were
three clerks, three postmen and the overseer in the office. After there
had been scme firing down the hill four or five policemen came to
the door, und, when it was opened, yushed in shouting ** Hands
up.” - They searched the clerks and the postmen, and a policeman
asked the clerk who gave evidence if he had heard shots and when.
Thie answer was ** Yes.” ¢ Why did vou not go out?’ The clerk
answered he was afraid to go, and the policeman said ** There's a
woman outside shol by one of yvour b—- countrymen, and you
know something about'it.”” At the same time the policeman hit
the clerk on the left jaw with his loft fist. Two other policemen
suid, ** Stop this, Joek." The pelicemen were deseribed by the
overseer as ** labouring under tremendous excitement,” but sober.
They searshed the premises, but found nothing.

The policeman enlled ** Jock,” who deseribed himself as a Black
and Tan, gave evidenee also. Hae had left Mallow and was stationed
at Charleville. ** He denied the allegations of the postal officials
that theyv were ill-treated or that obscene language was used towards
them. There were, however, a few true facts in their statements.
Witness admitted giving a fellow a rhurk under the chin when he
did not answer ‘mmediately.”” Mr. Healy bantered him a go~d deal.
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(b) Tur Rerresuvext Roox.

The Court found with regard to the refreshment room thnt'a
forcible entrance was mude by a member of the R.I.C. to obtain
a stimulant for Mrs. King, that the refreshment roon ** rempined
open, and was entered by some members of the R.1.C. and railway
staff; but that there is no evidence to show who is guilty of the
alleged heavy depredations.’’

At the first inquiry there was complete silence about the refresh-
ment room.  We were told at Mallow that nobody duared mention
it. At the second inquiry, Coustable Luffels mentioned that he
" went through the glass panel of the refreshment room doors ' in
order to feteh some whiskey fox Captain King.  This ** foreible ™
cutrance is described by the report as Justifiable.  They do not
explain why he should not Luve entered in the more usual way.

The Catholiz: Curate, who cume to attend to the dying Bennett,
saw " men o police uniform frecly moving in and out "' of tuc
refreshment roows, und one man came out with o bottle and offercd
the sergennt of police a drink, which wus refused. This the sergeant
corvoboruted, udding that the man had sinee resigned.  One young
mun whom we saw, Timothy Riordan, a porter, was made to drink
by the Black and Tans that night till he was dead drunk, but
whether he gave evidence to that cffect doos not appear from the
published reports.  Ile is referred to by the postal overscer.

With the exception of the police sergeunt and of Constable Bufiols,
the latter of whom revisited the refreshment room, only, it appears,
to refuse a drink, none of the constables at the station scem to
have known of the existence of the refreshiment room, and were
as much baffled as the Cowt by the problem of who drank the
whiskey. The railwaymen were presumably too much oceupied with
teing rounded up. or shot, to indulge in aleoholie dvinks, Perhaps
the refresliment room lady attendants, who were removed to the
station-master's house for safety, might throw some light on the
subject. Probably it was thought wiser not to call them, for in
Mallow it is a disagreeable thing to be on bad terms with the police.

From the station-master's evidence, it would seem that at 1-15,
nearly two hours after the men had beon shot, his house was still
** the only safe place.”

LEviuxce or CoxsranLes apovt ReFrREsuMENT Roo.

The one who had made himself conspicuous in the postal depart-
ment said, in regard to the drinking of the compuny’s whiskey, ** I
was not in_any way concerned in that. I did not go near the
place, and T don't know what occurred theve, " Another searched
the waiting room, hut did not go into the refreshment room. He
did not know what happened to the whiskey. Another constable
could not tell whe visited the north signal eabin nor who drank
the whiskey.  Another ** could not account for the missing liquor.”
As Mr. Healy vemarked, * T is very mysterions, we eannot trace
anyone who searched the north cabin or the refreshment room."
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At the Mallow Quarter Nessioris in April, before the Recorder of
Cork, the Great Southern and Western Railway Company were
awarded £151 11s. 1d. compensation for goods removed from their
first and third-class refresliment rooms on the night in question,
and £31 18s. 4d. for damage done to the refreshment premises ;
stich compensation to be levied from the County of ('ork.

II.—THE SHOOTING OF THE NINE MEN IN THE SECOND
BATCH.

The indisputable fact here is that as the second bateli of nine
prisoncrs were being escorted down from the station to the military
barrucks, all of them were ecither killed or wonnded on the hiil
down from the station. 'I'he police say that the prisoners were
cunght in cross fiving between the rebels on the embankment on
thie right and the police on the left; the men say they were shot
only from behind by Crown Foreos, [t should be noted that Captain
Ring und hix wife had Joft before these men were brought down,
so that Captain King would not be able to give nny evidence on the
point. . The survivors and the relutives of the decensed men have
all heen awarded compensation with costs and expenses by the
Recorder of Cork, hut as such compensation is to be levied off the
County of Cork, which is alveady liable for gigantic sums, it seoms
improbable that they will ever be paid. .

THE CROWN WITNESSES’ STORY.

The vital evidence heve is that of Constables Coombe and Cooley,
who were ordered to take this second bateh down to the military
barracks. Canley had already escorted the first bateh down, and hai
returned with his rifle and” 50 rounds of ammunition. Acecording
to these constables’ story, as they were escorting the nien down,
Cooley on the vight, Coombe on the left, about 50 vards down they
were fired on from the wooded embankment o the rvight.  Tho
constables jumped behind the palings on the left to return the five;
the prisoners scattered. No one came to help the constables, it
was they two alone against the rebels. After about seven minutes,
when the firing censed, the constables veturned to the road anl
found the wounded men there. It is important. to consider their
evidence at the first inquiry. together with the additional faess
elicited by Mr. Healy at the second inquiry.

CoxsTaBLE CooMBe says: *‘ I was on their left side, and Con.
stable Cooley on the right side marching down Station Hill. When
about 50 yards down Station Hill we were fired at from the
embankment between station and south signal cabin. T lheaxd
Constable Cooley shout to me—* .J ump the paling and take cover,
and return fire.” Before I had time to do so I was struck in eye
by dun shot pellets (shows marks to court). Doctor Connell later
removed it. We shouted to prisoners to scatter. They did so.
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Constable Cooley and I returned the fire from behind paling which
we had both jumped. They (the palings) were on opposite side of
road to station. After firing had ceased we found two prisoners
in road.”

In the sccond inquiry he said in reply to Mr. Healy: ** He
thought he was going on a dangerous mission. He could nor
explain how eight of these prisoners were either killed or wounded.
They must have been caught in the fire from the embankment. The
fira could not have come from behind; it was coming across the
road.””  Witness continuing said it was rather odd that no one came
to his assistance while the firing was on, but the peoplg on the
station were busy searching the goods department. In spite of all
this terrific firing no one got a serateh but himself. He was the
only one wounded on thay oceasion.

Coxsranrr CooLEY's statement is quite consistent with that of
Constable Coombe.  ““ At station head econstable ovdered me and
Constable Coombe to take another bateh of abont 12 prisoners from
station to military barracks.  We did =o.  When about 50 yards
from Station Hill we were fired at from railway l‘ll’]l)ﬂn]\']‘ﬂ(.‘lﬂl.
between south signal eabin and station. T was on the t'iglxt side of
prisoners, Coombe was on the left side. T shouted to Coombe 1o
take cover behind fence opposite railway embankment. We both
did so in order to return the fire. The prisoners had scattered (1.0:\\'11
road, but I do not know what happened then as 1 was busy firing
at railway embankment.  When firing ceased, Coombe and I
returned on to road. We saw three wounded theve.’’

At the second inquiry Cooley said: ““ I did not five any shots af
the prisoners, and I did not see any other policeman or soldiers fire
at them.”’

Mr. Healy: “ I gather from your narrative that the second batch
of prisoners were allowed to escape with the exception of tl.m.:e
wounded ? " Witness: ‘‘ Yes.” Witness added that he remained
under cover about seven minutes before returning to the road. He
did not see Bennett fall, but in that seven minutes the men were
wounded.  In the course of further questions witness said he
thought the firing came from the Navigation Bridege direction.

Mr. Healy: ‘“ 1 suggest that you took cover to avoid shots fromn
behind.”” ** I took cover to fight against the rebels.””

PoinTs THAT ARE DI1rricunt 1o UNDERSTAND ABOUT THIS STORY
APART FROM 1Ts CONFLICT WITI THE RAILWAYMEN'S STORY.

1. If they were not fired on till they were 50 vards down the hill,
how comes it that some of the men fell neaver the station arch?
(See later.)

2. The paling on the left would prove the most inadequate cover.
It is o low, open paling, up above the road, fencing off the station.
master’s garden. If you wished to be exposed to fire from
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the embankment you would go up there. It is said in Mallow that
only a caterpillar could find cover behind it. If you wished for
cover you would crouch under the stone wall which bounds the right
of the road all the way down, and be well protected. This stone
wall, some four feet high, starts where the very high wall ends.
1f on the other hand shots were being fired down the road from
behind, you would naturally jump over this paling to avoid the path
of the five.

3. How comes it that there are no marks of shots in the palings ?
There were plenty of marks in the paling in front of which Mys. King
was shot.

4. It ** the fire could not have come from behind, it was coming
across the roud,” how did eight out of the nine men manage to be
hit aceording to medical evidence ** from behind *'?  Is it suggested
thut instead of rumning they stood still with their backs to the
embanlkment ?

WAt CORROBORATION T8 TUERE OF THE STORY ?

The Head Constable says that after the men had gone oft ** shots
were still being fired by both sides and lasted scveral minutes.””’

Constuble Buffels, after taking Mrs. King to the Nursing Home,
" wulked back to the station with Constable Willinms, and on
reaching bottom of hill leading up to station, firing recommenced
from ruilway line between Navigation Bridge and railway station.
We took cover under the bank.  Whilst lying there 10 or 15 civilians
cume running down Station Hill and rvan towards Mallow. I toolk
these to be vailway workmen.  Whilst they were running down hill
the fiving was still going on from railway line, and it appeared to
be veturned from the road ouiside station entrance.  As soon as
fiving ceased T went with Constable Williams up hill to station.”

There is a certain corroboration from Licutenant Short as to
there heing somebody firing on the embankment between the station
roud and the railway, for he and his men say they were fired on in
the station from there. His further evidence is curious. The
firing which killed three men and wounded six, he does not appear
to huve heard at all.

" Whilst T was at the station nothing extraordinary, no heavy
fiving. happened. T should have scen if it had. Polico could not
have told railwaynien to run and fired on them when running with-
out my knowing all about it. T saw nothing of the sort, and am sure

that it never happened. I have read statements in newspapers to
that effeet, but 1 deny their truth.®’

At the second inquiry this witness was pressed by Mr. Healv as
to low the men could have been hit if there was no ﬁl"ing.
" Witness further stated that although there was no volley firing
that night he could not exlain how seven out of twelve men were
cither killed or wounded. "

Lieut. Short’s men repeat his story.
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TaE RAILWAYMEN'S STORY.

There were nine railwaymen in this second bateh. Three were
killed, one dying at the time and two ufter, the remuaining six
were wounded.,  These six all agree, with some slight variation
as to the actual words used, that just outside the station entrunce
they were told to run with their hands up ; that they obeved, started
running, and were shot at from behind.  They deny that there
were shots from the embankment. 1t is cssential to remember
that outside thie stution entrance, on the right as vou go downhill,
theve is a high wall which would cffcetually shicld you from any
fiving from the cnbankment or ruilway premises.  Behind this
wall lies the station-master's house.  This high wall lasts for some
43 puces, und towards the end of it there are some high gates in
the wall; outside them is a big stone. By or on this stone you
would still be in complete shelwer from fiving on the vight.  Six at
least of these men were hit when still under cover of this wall,
Bennett, Maher, Howe, Huvey Murtin, Morvissey and Cronin. 1t
is important to examine the evidence about cach man.

1. Dexis Bexxerr, porter, aged 17. Killed, He fell and lay
in the road above Maher (sce later). Constable Buffels deseribed
Lim as about ten yards from the station entrance; Licut. Short as
about 20 yards down. This would, of course, be well within the
protection of the wall. A priest was fetelied for him, and he was
moved to the third-class waiting-room, where he died. His body
was taken later to the military barracks. Ile is doseribed by
Buffels as having ** an entrance wound in right hip; 1t was lurge ;
cavity of exit wound big enough to take my two fists, which in my
opinion did not look like a scrvice bullet.” Ceoley, who also
examined his wound, agreed with Buffels and added, * Bennett
must have been wounded from railway premises, as his entrance
wound was on his right side, which wus nearest to railway embank-
ment as he was marching with other prisoners down hill.””  This,
one may remark, is physically impossible, unless Bennett was
wounded beyond the wall. At the second inquiry medical evidence
was tulken on Bennett's wound, and it was said fo be a large bullet
wound in right groin. There are no further particulurs in the news-
paper reports.  His father was awarded £1,000 compensation.

2. Driver Maner. {We heard his evidence.) He was wounded
from behind in the stomach. According to medieal evidence, ** a
bullet passed through the abdomen from behind.”" He fell about
12 vards down and Jay there for some time. A young man with a
rifle (evidently n policeman) eame up the hill, asked if he was
wounded, told him to lie flat for a bit. and then helped him to
sit up on the stone just outside the gutes. It wius noticenble that
questions were asked him in eourt to make him admit that he was
shot lower down the hill, but he stuck to his story.  Ar. Healy
asked him questions about the high wall on the right where he was
hit.  Iis answers were omitted when his <tatement of evidence
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was read over to him.  He would probably have let this pass, but
My, Heuly jumped up and had the matter rectified. At the first
inquiry he scems to have been pressed to say that there was firing
on the right. ** Although T am sure shots were fired from behind
us before I was wounded, they may have come from other places
as well.” - Driver Maher went to Cork Infirmary.  He was awarded
£2,000 compensation.

3. Hexry M.rTIN, engine driver. He did not give any evidence
at the first inquiry, but was the first witness at the second, wheve
we heard him. He deseribed how, after they were told to run,
" shats rang out from behind.”” He was shot in the calf of the leg,
leng before the wall ends. We were shown an arrow on the wall
which marks the exact spot. Medical evidence at the case for
compensation stated that the bullet was fired from behind. He.only
heard shots from behind. He erawled on somelow, and managed
to get along the Mallow Road till he eame to a house where lie
teolk refuge.  He was still lame, and had a bullet in his leg. He
gave u very clear account He was awarded £1,000 compensation.

4. Driver Parrick Howe in his statement says that he was hit
" close to the milk doek gate. I was hit in the back, left side of my
bady, the bullet glazed off, but marked me. I lost a great deal of
blood, and stumbled over a postal barrow which was standing out-
side the millt dock gate.  When T regained my feet I tried to get
through, but the gates weve fast. 1 then lay down flat between the
barrow and the wall and just turned my head around and said:
‘Where are you, Bennett?’ who was one of the party who was
running with me. He did not speak.” Howe finally scrambled
away on to the line, and ‘* got under the check platform, where 1
remained till 5-30 am.”” He had his wounds dressed in Covk
Hospital. He was awarded £175 compensation.

5. Parricx Devirr, porter. Killed. He was described by Riordan
as lying on the road below Maher. Coombe states that he attended
to him, and that Devitt was ‘‘ wounded on his right side by
expanded bullet,”” but this does not tally with the medipa.l evidence
given at the second inquiry that he had three wounds in the back,
bullet wounds. At the hearing of the case for compensation n
April 20th, Dr. Vaughan, of Mallow, and Dr. Hegarty, of Cork, both
gave evidence that Devitt had three bullet wounds in the small of
tlhe baek which injured the spinal cord, causing paralysis and death.
Devitt was taken off in an ambulance, and subsequently went to
Cork Southern Infirmary, where he died on Iebruary 18th. Ms.
Devitt, his widow, was awarded £1,000 compensation and each of
his seven children £100.

6. Daxier. O Murnaxg, loco. man. Killed. Cronin saw him
wounded at the bottom of the hill, but O'Mullane went on in front
of him. The medical witness at the second inquiry said O'Mullane
had three bullet wounds in the left buttock, and one cut wound in
the abdomen.
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O'Mullane went to the head constable’s house, lay outside for
some time, and then ‘' as his feet were very cold he broke my
window and came in." He was (after 2 a.m.] taken by Buffels to
the nursing home where he died. He is stated in one place to have
died on January 8lst, in another on February 8rd. It seems
probable that he died on February 1st. Before dying he made,
according to Buffels, a rather remarkable statement. He said he
was wounded whilst running away from the station. ** T said ' Who
by? "' He replied, ‘ I think it was civilians.” ”* e told the head
constable that he was shot near where Mis. King was hit
O'Mullane’s father was awarded £1,000 compensation.

Nore.—In the case of these last two witnesses it is important to
notice that no attempt seems to have been made to take any state-
ment from them before they died.

In the second inquiry Mr. Healy questioned the pelice sergeant
as follows:—

 When a man or woman is attempted to be murdered and is in
a fit condition to male a statement, is it the duty of the police t
take o statement from them? ” *“ Quite so.” ** And that state-
ment is important? "' ** Yes." TFurther questioned by Mr. Healy,
witness said it would be the duty of the head constable or o
responsible officer to take a statement from the two men who
survived their wounds for a time

7. PErEr Morrissey, train examiner. Seen by J. L. Hammond
and Desmond MacCarthy in Cork Infirmary. Morissey says they
were told to run, and shots were fired after them. About 15 vards
down he was struek in the right elbow and fell, but Le picked himself
up and manager with some of the others to get round tLu bend in the
road. He hid in the ruins of Cleaves' Crenmery (destroyed in the
reprisals at Mallow) till about 4 a.m., when he crept back to the
station and went on to Cork to the North Infirmary. He was these
for six weeks, suffering from bullet wounds ** in the elbow and
fingers of the left hand.”" He is very confident that there were no
shots from the embankment. ** The shots from behind hit us.” He
was awarded £350 compensation.

8. Micuarn O'Manoxey, steam raiser. (Also seen in Cork
Infirmary.)

Ile says: *“ We were ordered to run with our handg up.  We did
s0, and when a short distance away we were fired upon. The shots
came from behind and not from the bank of railway on right-hand
side.””  He saw three men fall in front of him, but ** kept going
until I got a bullet through my right knee.” ** T was struck on
back of knee whilst running from the police.” e was also grazed
on the right hand in five different places. He managed to get
bacl to his lodgings, and later went to Cork Tnfirmary, where he still

was at the time of the second inquiry. O’Mahoney was awarded
£400 compensation.
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0. Marinew Croxiy, cleaner. He says they were told to run
and started to do so. ** When about twelve yards outside station yard
I heard shots from behind. I do not know who fired the shots. 1
went on for about three or four yards when I was hit in the back, left
side. 1 got up and ran and got a splinter of bullet behind right
enr.’” He run on, and, like Morrissey, took refuge in the ruined
creamery.  Later he, too, went to the North Infirmary at Cork.
At the hearing of the case for compensation medieal cvidence was
given that » bullet went in through Cronin’s baek and lodged deeply
in his chest. At present it was doing no harm, but ultimately might
do so. Cronin was awarded £1,400 compensation.

Nore anovr tue MeN's LEvipENCE.

Of the nine men three were dead, three in hospital, leaving only
three to appear before the second inquiry. Of these three we heard
the evidence of two, Martin und Maher. In the newspaper reports
notiing appears of what they said about being shot. Tt will be
remembered that, though Sir Hamar (ireenwood denied that press
reports were censored, they had to be ‘‘ submitted ' to the court
before they were sent off, und pressmen were warned that not only
no nunes, but no necusations against individuals might be published,
until the rebutting evidence was published as well.

I'—TREATMENT OF THE FIRST BATCH OF MEN IN THE
MILITARY BARRACKS.

About this, no cvidence was given at the first mquiry. At the
second inquiry full particulars were given by two of the men, Moylan
and Cotter; Moylan had been in the south signal box; Cotter was
George Allison’s fireman.  Buiefly their account was that on arrival
at the barracks they were locked into a cell by the military. About
3 a.m. some police came and ordered them to come out and
help to carry a corpse on the lorry outside, which was a woman's.
They made four of them carry it down to a cell, handling them
roughly on the way. Moylan sent a signed report later to the Dis-
trict Inspector about being ill-treated by the police at the military
barracks. This rough handling the police deny. As there has been
some misapprehension about this point, it is as well to read Cotter's
evidence,

" About 3 o’clock in the morning witness and three others wore
talken out of their cell by military and police. A policeman said :
* Trish swine, come out and sec what you ave after doing.””  They
were told by the police they were being taken to the corpse of a
young lady who had been shot, and they should take the corpse to a
cell. The were marched out to a motor lovey on the square.  In the
lorey there was a corpse with two policemen inside the lorry on
cieh side of the corpse, und two palice ulso on the ground outside
the lorry.  They were made to take out the corpse and hring it
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downstairs to a cell. They were told to take the corpse gently.
Witness was at the head of the corpse. In the morning witness
found out it was not the body of a lady, but of the railwayman
Bennett.

Mr. Healy: ** When you were carrying the corpse along to the
cell did anything happen?"

“ We were told we were too slow, and we were forced up steps
and beaten with the butts of revolvers into the cell.” ** Was that
done by police?"'—** Yes, sir, by police; they were after us all the
time, "’

Both witnesses said that the soldiers treated them decently,
looking on at the prodding, but not taking part in it themsclves.

The police witnesses admitted the story of the removal of the
corpse, but denied that there was any rough handling of the men.
Buffels and another witness were present. They ** saw no onc
abuse or ill-treat the civilians,”” nor did the N.C.0. in charge of
the guard.

EPPENDIX.
REPORT OF MALLOW COURT OF INQUIRY.
[Cap. 1220.]

The President, C'olonel Commundunt H. R. Cumming, D.S.0.,
having been killed by Rebels on 5th March, 1921, the remaining
rmembers of the Court having heard the evidence of the following
witnesses, viz.:—

Mulitary 5
R.I.C. 19
Railway Employés ... 30
Civilians 2

und read the sworn statement of County Inspector Captain W. H.
King, R.I.C., and having heard and considered the facts elicited
from such witnesses (except Captain W. I, King) by Mr. T. ML
Healy, K.C., Counsel appearing for National Union of Railwaymen
and Associated Societies of Locomotive Engineers and I'iremen,
and by Mr. A. Carroll, Solicitor appearing for the R.T.C., und
having viewed the locus-in-quo, proceed, pursuant to order, to set
out their conclusions of fact thevefrom as follows : —

1. The events at Mallow Station on the night of 31st January,
1921, commenced with an attack about 10.20 p.m. on County Inspec-
tor Captain W. H. King, R.T.C., and his wife, Mrs. Alice Mary
King, whereby both were wounded (Point ** A "—See attached
plan). [Not printed.]
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Mrs. Alice Mary King subsequcn.tly died as the result thereof
carly in the morning of 1st I'ebruary, 1921.

2. Thut the above easualties were caused by shots fired {from the
ruilway station preinises on the west side of the hill leading up to
the station (Loint ** 1B "), "[Not printed.] That although there is
no evidence to show who the individuals were wiio fired such shots,
vet the persons who did so must either have had a thorough
knowledge of the railway premises, or have been guided by some
person or persous who had sueh knowledge.

3. That un ambush had been previously prepared, and that parties
thereof were posted at Points ** B, ** C,” and ** D ""—(not
privted)—but that there is no evidence to show such ambush was
definitely planned against Captain W. H. King and his wife. Thuat
shots were fred by Lebels from all above three Points (inter alin)
during the evening in question.

b That the 1L1.C. did, in the execution of their duty, search
certain railway employés and others, and made several arrests.

5. That the R.LC. did remove signalmen from their respective
cabins without having previously provided suitable or any reliefs.

6. That one signalman, Joseph Greensmith, received injuries
which at his age are serious, but the cowrt are satisfied that he is
mistalen in stating same were caused by military.

7. That the persons mrested (paragraph 4) were despatched in
two parties to the military barracks, Mallow. The first party reached
there safely.  The second party (which included the three railwav
omployés since dead, and those who were wounded, camao
under rebel fire from the vicinity of the south signal cabin (Point
1), (Not printed.)

8. That the rebel fire referred toin paragraph 7 was immediately
returned by R.LC., and that such *‘ return fire ”’ unavoidably
caused some of the casualties in the said second party.

9. That from the location and character of the wounds, one of
such casualties at least was caused by rebel fire.

That one R.I.C. was at the sume time wounded by a pellet from
n shot gun, and that neither the military nor R.I.C. were armed
with such weapons on the night in question.

10. Consequent on the allegations (see Parliamentary debate in
attached proceedings)—not altached—made in the House of
Commons, the court are satisfied from the evidence:— '

(a) That Mrs. King did not rush in front of her husband and
thereby receive her wounds.
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(b) That it was an unnecessary custom for railway employés,
when off duty, to remain at Mallow Station after curfew hours,
because they could obtain curfew passes without any trouble if
they applied for them, as they well knew.

(¢) That Thomas Moylan and the other railwaymen taken to
military barracks, Mallow, were only searched there twice,
namely, once at entrance gate and once on admission to cells,
and not five times in the cells.

(d) That such railwaymen were not beaten or subjected to

inhuman treatment, or in any wise abused at military barracks,
Mallow.

(¢) That such railwaymen were not, when released from the
cells at military barracks, Mallow, told to run, and were not
shot at.

(fy That & member of the R.I.C. did forcibly enter the
railway refreshment room, and obtain stimulant for Mrs. King,
and that his action, in the circumstances, is considered
justifiable.  That thereafter such refreshment room remaine:l
open and was entered by some members of the RULC. and
railway staff, but that there is no evidence to show who is guilty
of the alleged heavy depredations.

(9) That the party of railwaymen, of which Michael Mahonay
was one, had a0t o volley fired into them on leaving the railway
station for the military barracks, Mallow, by either military o
police, neither were they, when wounded, fired at by such
forces.

(1) That the remainder of the allegations made in the House
of Commons are not borne out by the evidence adduced.



